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رئیس کمیسیون جهش و رونق تولید مجلس گفت: 
کسب و کارهای دیجیتال برای توسعه فعالیت خود 
و ورود به بازارهای منطقه باید استراتژی بازاریابی 
و بازرگانی خود را تدوین و تنظیم کنند و هیچ منع 
قانونی ای برای ورود این کسب وکارها به بورس هم 

وجود ندارد.
ســید شمس الدین حسینی رئیس کمیسیون ویژه جهش و 
رونق تولید در مجلس شورای اســامی با توجه به داده های 
گزارش عملکرد ســالانه دیجی کالا پیرامون سهم 4درصدی 
خرده فروشی آناین در ایران از کل بازار خرده فروشی در مقابل 
ســهم 9درصدی ترکیه، 7درصدی هند و 30 درصدی چین 
30 در توضیح دلیل عقب ماندگی ایران و برنامه مجلس برای 
حمایت از پلتفرم های حوزه تجارت الکترونیک و توسعه اقتصاد 
دیجیتال گفت: توسعه اقتصاد دیجیتال الزاماتی دارد؛ بخشی از 
الزامات به توسعه زیرساخت ها بر می گردد. هنوز آن طور که باید 
توسعه زیرساخت های تجارت الکترونیکی فراهم نیست، کما 
اینکه هنوز کار فرهنگی و بازاریابی مناسب هم صورت نگرفته 

است لذا یک عامل را نمی توانیم دخیل بدانیم.
وی در ادامــه افزود: هنوز بخــش قابل توجهی از جامعه به 
لحاظ ذهنی اعتماد نکردند و حتی آگاهی ندارند که می توانند 
در فضاهای اقتصاد الکترونیکی مبادله کنند، این آمار دور از انتظار 
نیست، لذا فکر می کنم در برخی بخش ها به توسعه شبکه نیاز 

داریم، این عامل مسلط نیست، اما عامل مهمی است.
حسینی همچنین تصریح کرد: نکته بعدی اینکه در این حوزه ها، 
زمینه فرهنگی و بازریابی به صورت کافی صورت نگرفته است 
و بخش قابل توجهی از خانوارها به مزایای این کار اشــراف 
ندارنــد، فرد باید محصول یا کالای خود را در محل ببیند زیرا 
اعتماد ندارند البته این نوع شرکت ها هم باید توسعه پیدا کنند. 
در کل تعداد شــرکت های ما که در این زمینه فعال هستند، 
فراوان نیست. نکته دیگر توسعه جغرافیای این شرکت ها است، 
شرکت هایی هم که فعال هستند در تامین کالا و خدمات در 

سطح شهرستان ها فعال نیستند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور شد: به عنوان مثال 
در حوزه خدمات حمل و نقل یا شرکت فروش کالا، در تهران 
شرکت های منسجمی دیده می شود اما در شهرهای بزرگ دیگر 
این میزان گستردگی و پوشش ندارد. نکته قابل تامل دیگر اینکه 
بخشی از خرده فروشی ترکیه در ایران صورت می گیرد  یعنی در 
حال حاضر خرید آناین توسط ایرانی ها از ترکیه صورت می گیرد 

اما بعید است خرید آناینی در ترکیه از ایران انجام شود.
 فقدان همکاری بین کسب وکارهای آنلاین

 ایرانی و خارجی
این عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس 
شورای اســامی در توضیح تاثیر تحریم ها بر این وضعیت و 
اینکه پلتفرم های ایرانی با وجود تحریم ها چگونه می توانند برای 
رشد، سرمایه خارجی جذب کنند، گفت: تحریم ها دو طرفه است  
لذا اگر ما می توانیم از ترکیه خرید کنیم پس این کار بالعکس 
هم می تواند رخ دهد. یکی از نکات همکاری بین شرکت های 
ایرانی و خارجی است لذا باید دید که آیا شرکت های ایرانی که 
عرضه الکترونیکی و آناین دارند با شــرکت های خارجی در 

ارتباط هســتند یا خیر در حقیقت بخشی از این مسئله به نوع 
فعالیت شرکت های ایرانی مربوط است و همه مساله را نباید 
حاکمیتــی نگاه کرد. وی در توضیح ســوالی پیرامون واردات 
قانونی و نظارت موثر با توجه به مزایای فروش آناین در مقابل 
معایب بازارهای آفاین به ویژه با وجود توسعه کالای قاچاق 
در بــازار آفاین، گفت: معتقدم این موضوع را نباید به کالای 
قاچاق گره زد. به هرحال بخشی از تجارت الکترونیک نیازهای 
روزمره خانوارهاست. فکر می کنم در مجموع نکته حائز اهمیت 
است کما اینکه آن ها از شبکه غیر رسمی استفاده می کنند و 
تعرفه پرداخت نمی کنند، شرکت های آناین خارجی کالاهایی 
به ایران عرضه می کنند که گویی مشابه آن در ایران هست لذا 

این موضوع به خود کالا و محصول بر می گردد.
 دولت باید مسیر ورود کسب و کارهای آنلاین

 به بازارهای منطقه را فراهم کند
حســینی در توضیح ســوالی در مــورد راه کارهــای ورود 
کسب وکارهای آناین به بازارها منطقه و اقداماتی که در این 
زمینه انجام گرفته اســت و موانع پیش رو، گفت: در مجلس 
زیرساخت قانونی ایجاد می شود و دولت باید اجرا کند، در تبصره 

18 قانون بودجه 1401 با منابع خوبی در آن ایجاد شده، دولت 
مسیر دسترسی به این منابع را دارد و باید فرایند اثربخش کردن 
منابــع را ایجاد می کند کما اینکه ما در قوانین مختلف تحت 
عنوان  قانون اصاح مواد 1 و 7 قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل 44 قانون اساسی و تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار 
فضــا را به لحاظ حقوقی و قانونی فراهم کردیم حال دولت با 
عمل به قوانین می تواند و استفاده از ظرفیت ها می تواند این 

کار را انجام دهد.
وی تصریح کرد: البته دیپلماسی اقتصادی هم مهم است، به 
این معنی که اگر ما دغدغه این را داریم که تولیدات سبک ما 
بتواند به کشور دیگر عرضه شود یا برند سازی که یکی از الزامات 
است، وزارت صمت می تواند ابتکار عمل را به دست گیرد و با 
فعالیت های ترویجی و با فعالیت های تشویقی آن را به نتیجه 

برساند. در کشور هم شرایط برای آنها فراهم است.
استراتژی بازاریابی و بازرگانی کسب وکارهای 

دیجیتال اهمیت فراوان دارد
حســینی در ادامه اظهار کرد: زمانی بــه عنوان خانوار ایرانی 
ما حاضر می شــویم کالایی را با برند کشور خارجی خریداری 

کنیم که قیمت و کیفیت آن قابل رقابت بیشتری داشته باشد. 
لذا بخش عمده این مساله را باید در خود بنگاه ها جستجو کرد. 
بخشــی از فروش شرکت و بنگاه دیجیتال در پایتخت است، 
آنها در پایتخت توانستند مشتری جذب کنند اما در کل کشور 
نتوانستند شبکه را گسترش دهند. در شهرستان ها نمی بینیم 
که بازاریابی ویژه برای شهرستانی ها صورت گیرد. اما تردیدی 
ندارم که شرکت کشور ترکیه بازاریابی ویژه برای ایران انجام 
داده است. استراتژی بازاریابی و بازرگانی این شرکت ها بسیار 

مهم است.
مجلس پشتیبانی مالی خوبی از مشاغل خرد و 

خانگی کرده است
رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید در مجلس در پاسخ 
به سوالی در خصوص برنامه مجلس برای بسترسازی، حمایت 
و توســعه کسب و های خرد و خانگی، گفت: ما در مجلس بر 
روی مسائلی مانند تولید دانش بنیان متمرکز شدیم اما اینکه به 
طور مشخص آن مشاغل خرد و متوسط از منظر متقاضی یعنی 
بازار شاید کمتر مورد توجه قرار گرفتند البته از منظر واحدهای 
پشتیبانی و تولیدی اقدامات خیلی خوبی صورت گرفته است. اگر 

تبصره 16 و مهم از آن تبصره 18 قانون بودجه سال 1401 را 
مشاهده کنید متوجه خواهید شد که ما در موضوع پشتیبانی مالی، 
منابع مالی خوبی پیش بینی کردیم تا جایی که حتی نرخ های 

سود خیلی پایین برای این نوع بنگاه ها پیش بینی کردیم.
وی یادآور شــد: سال گذشته در تبصره 18 قانون بودجه 32 
هزار میلیارد تومان برای این موضوع پیش بینی کردیم، منابع 
آن هم از محل تبصره 14 تامین شــد تا بتوانند با یک درصد 
بنگاه ها در بانک ها سپرده گذاری کنند و با نرخ های سود پایین تر 
تلفیق کنند. لذا ما از بنگاه ها و فعالیت ها در تبصره 16 و 18 قانون 
بودجه سال 1401 فراتر از آن پیش بینی کردیم بنابراین منابع 
لازم پیش بینی شده است منتهی فکر می کنم در مجموع برند 

سازی حائز اهمیت است.
 انتقاد از عدم توجه کسب وکارهای مجلس

 و خانگی به برندسازی کالاها
حسینی معتقد است: بخش قابل توجهی از فروش ترکیه در 
حوزه پوشاک تحت تاثیر یک برند است یعنی آنها توانستند یک 
برند را در ایران جا بیاندازند که البته کیفیت و قیمت خوبی هم 
دارد، این نوع مشــاغل هم باید در ایران چنین عمل کنند. به 
عنوان مثال ما وقت مشاغل خانگی را می بینیم، برندی نمی بینیم، 
وقتی برند باشد خریدار اعتماد می کند. وقتی برند با تخفیف در 
بازار فروش آناین قرار می گیرد، جذابیت بیشتری خواهد داشت 

زیرا فرد می داند جنس باکیفیت را با قیمت مناسب تر می خرد.
 توجه ویژه مجلس به مشاغل محلی و خرد

 در قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار
این عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اســامی ادامه داد: قیمت مناسب تر از آنجایی ایجاد می شود 
که کسی با استفاده از نوآوری ها و فناوری هزینه ها را کاهش 
داده اســت، این نکته باید مورد توجه قرار گیرد. جای خالی آن 
محسوس است البته اقدامی که در کمیسیون جهش و رونق 
تولید صورت گرفت و به آنها کمک کرد، موضوع قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کسب وکار بود البته تسهیل محیط کسب وکار 
را برای تمام بنگاه ها در نظر گرفتیم اما می بینید که بخش عمده 
صرف این شــد که مشــاغل خانگی که عمدتا تولید بومی و 

منطقه ای را شامل می شود، تسهیل کنیم.
هیچ منع قانونی برای ورود کسب وکارهای آنلاین 

به بورس وجود ندارد
وی در توضیح تمهیداتی که مجلس برای رفع مشکات ورود 
کسب وکار های آناین و اقتصاد دیجیتال به بورس اندیشیده، 
گفت: هیچ منعی برای ورود آنها به بورس ندارند، اما پذیرش در 
بورس شرایطی دارد به عنوان مثال صورت های مالی آنها باید 
شفاف باشد. ضمن اینکه شرایط در فرابورس راحت تر است و 
منعی برای شرکت های شفاف مشکلی نیست، برای تامین مالی 
روش های مختلف است و روش های جدید تامین مالی را هم 

نباید از نظر دور داشت.
رئیس کمیســیون جهش و رونق تولید مجلس شــورای 
اسامی تصریح کرد: در همین جا اعام آمادگی می کنم، این 
کسب وکارها اگر احساس می کنند ضوابطی در بورس هست که 
با شرایط آنها سازگار نیست و نیاز به انعطاف است، پیگیری کنند 

و منعکس کنند. ما منع مقرراتی نمی بینیم.

رئیس کمیسیون جهش و رونق تولید مجلس:

منع قانونی برای ورود کسب و کارهای 
آنلاین به بورس نیست

خبر

طبق آمار طی دو ماهه ابتدایی امسال بالغ بر یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
تن صادرات اقلام فولادی صورت گرفته که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته برای مقاطع تخت فولادی و شمش فولاد افزایشی رقم 
خورده اما در مقاطع طویل و محصولات فولادی، صادرات کاهشــی 
شــده است؛ این در حالیست برخلاف آنکه همیشه بیشترین رشد 
صادرات متعلق به آهن اسفنجی ثبت می شده است، میزان صادرات 

آن در دو ماهه امسال صفر شده است.

بر اساس آمار توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران طی دو ماهه نخست امسال ۵6 
هزار تن مقاطع تخت فولادی صادر شده است که نسبت به 41 هزار تن صادر شده در 
مدت مشابه سال گذشته 37 درصد افزایش داشته و بیشترین رشد صادرات را به خود 
اختصاص داده است.پس از آن در فروردین و اردیبهشت ماه سال جاری یک میلیون 
و 66 هزار تن انواع شمش فولادی )شامل اسلب، بلوم و بیلت( صادر شده است که به 

نسبت 967 هزار تن صادر شده در مدت مشابه سال 1400، افزایش 10 درصدی داشته 
و بیشترین میزان صادرات فولادی ها به لحاظ وزنی ثبت کرده است.  در مقابل مجموع 
مقاطع طویل و محصولات فولادی صادر شده در دو ماهه ابتدایی امسال نسبت به 
مدت مشابه سال 1400 کاهش داشته است. کل مقاطع طویل فولادی صادر شده در 
دو ماهه امسال به 301 هزار تن رسیده که نسبت به 437 هزار تن صادر شده در مدت 

مشابه سال گذشته، 31 درصد افت داشته است.همچنین میزان صادرات محصولات 
فولادی در مدت مذکور سال جاری برابر 3۵7 هزار تن ثبت شده که در مقایسه با 478 
هزار تن صادر شده در مدت مشابه سال گذشته 2۵ درصد کمتر است.در نهایت آهن 
اسفنجی نیز با افت 100 درصدی صادرات در دو ماهه امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته در آمار صادرات اقام فولادی به چشم می خورد. در حالیکه طی دو ماهه 
ابتدایی سال 1400 قریب به 120 هزار تن آهن اسفنجی صادر شد، صادرات آن در دو 

ماهه امسال به صفر رسید. البته این در حالیست که میزان واردات آن نیز صفر است.

صادرات آهن اسفنجی صفر شد

سخنگوی گمرک اعلام کرد؛
 سهم بازارچه های مرزی

 از تجارت کشور دو  دهم درصد 
سخنگوی گمرک گفت: در حال حاضر بیشتر 
بازارچه های فعال به مرز های رسمی متصل 
است و آماری که در حوزه تجارت مرزنشینی 
وجود دارد، نشــان می دهد که فقط دو دهم 
درصد کل تجارت کشور ما از طریق بازارچه ها 

انجام می شود.
روح الله لطیفــی  درباره ارزیابــی بازارچه های فعال و 
چالش های این بازارچه ها اظهار کرد: در حال حاضر بیشتر 

بازارچه های فعال به مرز های رسمی متصل هستند و آماری که در حوزه تجارت مرزنشینی وجود 
دارد، نشان می دهد که فقط دو دهم درصد کل تجارت کشور ما از طریق بازارچه ها انجام می شود 
که این شایسته مرزنشینان و سیاست های از قبل طراحی شده نیست.وی ادامه داد: اگر قرار باشد 
مرز رسمی و بازارچه در کنار هم قرار گیرد و همان فرایند مرز رسمی در بازارچه های مرزی در 
موضوع صادرات و واردات اتفاق بیفتد و نگاهی که نسبت به بازارچه های مرزی در ذهن مردم 
وجود دارد که بر این اساس تعاملی بین عده ای از مرزنشینان کشور خودمان با مرزنشینان کشور 

طرف مقابل همچنین فروش کالا های مرزی باشد اصا چنین اتفاقی نیفتاده است.
لطیفی گفت: تقریبا همه بازارچه های مرزی که فعال هستند در کنار مرز رسمی هستند و تقریبا 
همه بازارچه های غیر فعال یا نیمه فعال با مرز رسمی فاصله دارند یا مرز رسمی به اندازه ای فعالیت 
ندارد که نیاز به فعال شدن بازارچه مرزی باشد بنابراین باید یک طرح نو برای این موضوع داشته 
باشیم.وی اظهار داشت: اگر هر مرز نشین توان تبادل کالا در مرز با مرز نشینان کشور مقابل را در 
یک نقطه محصور با یک سری دستورالعمل ها داشته باشد قطعا بسیاری از بازارچه های مرزی ما 
امکان رونق خواهند داشت حتی خود مرزنشینان می توانند در توسعه بازارچه مرزی کمک کنند، 
ولی الان به این دلیل که فقط فرآیند تجاری که در برخی بازارچه ها، حوزه واردات و صادرات را 
دنبال می کنند افراد دیگر اجاره و استفاده می کنند و عما نفعی که باید مرزنشینان ببرند متاسفانه 
دیگران می برند.وی ادامه داد: اگر قرار باشد مرز رسمی و بازارچه در کنار هم قرار گیرد و همان 
فرایند مرز رسمی در بازارچه های مرزی در موضوع صادرات و واردات اتفاق بیفتد و نگاهی که 
نسبت به بازارچه های مرزی در ذهن مردم وجود دارد که بر این اساس تعاملی بین عده ای از 
مرزنشینان کشور خودمان با مرزنشینان کشور طرف مقابل همچنین فروش کالا های مرزی 
باشد اصا چنین اتفاقی نیفتاده است.لطیفی گفت: تقریبا همه بازارچه های مرزی که فعال هستند 
در کنار مرز رسمی هستند و تقریبا همه بازارچه های غیر فعال یا نیمه فعال با مرز رسمی فاصله 
دارند یا مرز رسمی به اندازه ای فعالیت ندارد که نیاز به فعال شدن بازارچه مرزی باشد بنابراین باید 
یک طرح نو برای این موضوع داشته باشیم.وی اظهار داشت: اگر هر مرز نشین توان تبادل کالا 
در مرز با مرز نشینان کشور مقابل را در یک نقطه محصور با یکسری دستورالعمل ها داشته باشد 
قطعا بسیاری از بازارچه های مرزی ما امکان رونق خواهند داشت حتی خود مرزنشینان می توانند 
در توسعه بازارچه مرزی کمک کنند، ولی الان به این دلیل که فقط فرآیند تجاری که در برخی 
بازارچه ها، حوزه واردات و صادرات را دنبال می کنند افراد دیگر اجاره و استفاده می کنند و عما 

نفعی که باید مرزنشینان ببرند متاسفانه دیگران می برند.
سخنگوی گمرک درباره چالش های بازار چه های مرزی گفت: در استان آذربایجان غربی  در 
دو بازارچه مرزی پیرانشهر و سردشت صادرات و واردات داریم و حتی سهمیه سایر بازارچه ها که 
نتوانستند استفاده کنند را هم مازاد بر سهمیه خود استفاده کردند مضاف بر اینکه تعیین سهمیه 
در چارچوب ستاد ساماندهی مبادلات مرزی می باشد و از حیطه اختیارات گمرک خارج می باشد.

وی تصریح کرد: گمرک در بازارچه های مرزی و مرز رسمی مستقر می باشد که این شرایط حتی 
در کانکس و شرایط سخت آب و هوایی صورت می گیرد.

لطیفی افزود: در بازارچه مرزی به دلیل اینکه لاین قرمز هستند باید حتما در گمرکات دیگر اظهار 
شوند و در مرز های رسمی استقرار ایکس ری و توزین داریم.

سخنگوی گمرک ادامه داد: کشور ما در مسیر مکانیزاسیون گمرک است و بخشی از گمرکات 
ما در مسیر توسعه هستند و بخشی هنوز مستقر نشده است که در برنامه های دولت سیزدهم و 
گمرک می باشد، در حال حاضر حدود 30 ایکس ری در حال افزوده شدن به گمرکات کشور است 

بنابراین هر کدام از گمرکاتی که فعالیت بیشتری داشته باشند در اولویت خواهند بود.
وی گفت: فعال سازی و فراهم شدن زیرساخت ها طبق قانون بر عهده وزارت کشور است و 

امیدواریم در استانداری ها و وزارت کشور نگاه ویژه ای به بازارچه های مرزی داشته باشند.
خلیل حیدری ناظر گمرکات استان کردستان در ارتباط تصویری با برنامه گفتگوی ویژه خبری 
درباره تعداد بازارچه های مرزی استان کردستان افزود: در استان کردستان دو مرز رسمی و سه 
بازارچه داریم که یکی از بازارچه ها در مرز رسمی ادغام شده است.وی با اشاره به اینکه بازارچه 
سیف سقز در استان کردستان غیر فعال می باشد افزود: به دلیل اینکه زیرساخت ها در آنجا مهیا 
نشد فعالیتی در این بازارچه انجام نمی شود.حیدری در پاسخ به این پرسش که آیا برنامه ای برای 
راه اندازی بازارچه های مرزی تعطیل دارید؟ گفت: در سفر اخیر رئیس جمهور به استان کردستان 
مصوب شد بازارچه تعطیل، فعال شود البته دو بازارچه دیگر که از مرز جدا هستند فعال می باشند 

و فقط واردات توسط مرز نشینان دارد و بازارچه ای که با مرز رسمی ادغام شده هم فعال است.
ناظر گمرکات استان کردستان درباره زمان عملیاتی شدن برنامه ها برای فعال شدن بازارچه های 
مرزی افزود: به محض اینکه دولت برنامه جدید در خصوص فعالیت بازارچه ها را مصوب کند 
مرز سیف سیدان بند را فعال می کنیم، ولی سه بازارچه دیگر همچنان فعال هستند که به صورت 
مستمر کالا در این بازارچه ها ترخیص می شود.وی گفت: در سه بازارچه مرزی استان، میزان 
واردات در ســه ماهه ابتدایی سال حدود 1۵ میلیون دلار بوده است که 21 میلیارد تومان هم 
تخفیف قائل شدیم که این مبلغ بین 30 هزار نفر مرز نشین هر نفر 700 هزار تومان کمک 

شده است.

اینفوگراف

 ادامه از صفحه یک
 تاکنون پژوهش های متعددی در زمینه سنجش میزان اثرگذاری کیفیت اینترنت بر شاخص  های کان 
اقتصادی همچون تولید ناخالص داخلی و درآمد سرانه انجام گرفته است که حکایت از قابل  توجه بودن این 
 تاثیر دارد؛ دیلویت در گزارش اخیر خود )2022(، کاهش 30 درصدی سرعت اینترنت را موجب کاهش
 1/ 0درصدی تولید ناخالص ملی به صورت روزانه با اثرگذاری مستقیم بر 10میلیون نفر جمعیت ارزیابی 
کرده است. همچنین شــرکت آمازون که به عنوان غول خرده  فروشی در جهان شناخته می  شود، طی 
گزارشی اعام کرد: افزایش 100 میلی  ثانیه در لود شدن صفحه این شرکت، موجب کاهش یک درصدی 

درآمد می  شود که رقمی بالغ بر 74۵میلیون دلار در سال است.
از طرفی، رشد غیرقابل تصور بازار محتوای کاربرمحور )ویدئو، استریم و بازی( از سال 2016 در همه نقاط 
جهان بیانگر افزایش روزافزون حجم بازار دیجیتال در سطح ملی، منطقه  ای و بین  المللی است؛ به طوری که 
این بازار با نرخ رشد متوسط سالانه 27درصد در حال حرکت بوده و تنها در سال2020 بیش از 3 میلیارد 
دلار رسیده است. بهره  مندی شرکت ها از این نوع محتوا به  منظور تبلیغات و بازاریابی یکی دیگر از دلائل 

رشد سریع این بازار است. 
در کنار این شواهد، تاکید بر اهمیت توسعه اینترنت ثابت )خانگی( پرسرعت به عنوان یکی از شاخص  های 
توســعه اقتصادی در سال های اخیر همواره مورد تاکید و توصیه نهادهای بین  المللی همچون اتحادیه 
بین  المللی مخابرات )ITU( بوده اســت. بر اساس تحقیقات انجام شده در کشورهای در حال توسعه، 
اینترنت ثابت به سبب مقرون به صرفه بودن برای کاربر نهایی و هزینه نگهداشت و توسعه کمتر نسبت 
به اینترنت همراه برای دولت ها در بلندمدت اثرات پایدارتری بر تولید ناخالص ملی می گذارد. آمارها نیز 
افزایش حداقل ۵/ 0درصدی تولید ناخالص داخلی به ازای هر 10درصد افزایش در ضریب نفوذ پهن  باند 

ثابت را به ثبت رسانده  اند.
واقعیت ماجرا در کشور اما، غفلت یا ناکامی دیرپای وزرای ارتباطات مختلف در به حرکت درآوردن قطار 
توسعه اینترنت ثابت است. اکنون ضریب نفوذ اینترنت ثابت در کشور کمتر از 14درصد است و در همین 

بــازار محدود نیز فاصله قابل توجهی با فناوری  های روز جهان مثل فیبرنوری برای مصارف خانگی و 
کسب وکارها )FTTx( به چشم می  خورد. باید بپذیریم فیبر نوری نه تنها زمینه  ساز توسعه اینترنت ثابت 
پرسرعت، بلکه زیرساخت اساسی موردنیاز برای گذار به نسل پنجم )۵G( و بهره  مندی کشور از عواید 
اشتغال  آفرین و دانش  بنیان این فناوری به صورت مستقیم و غیرمستقیم در عرصه های گوناگون نظیر 

واقعیت افزوده، اینترنت اشیا، شهر هوشمند و... محسوب می  شود. 
موضوعی که به یک معنا ظرفیت تحول و ارتقا در کل اکوسیســتم ارتباطی کشور را مهیا می  سازد. 
وزارت ارتباطات دولت سیزدهم هدف  گذاری خود را تحقق حداقل 20میلیون پورت فعال در بازه زمانی 
۵ساله اعام کرده است. مسیری که طبق برآوردهای انجام شده از حیث سرمایه  گذاری، سالانه دست  کم 
یک میلیارد دلار هزینه به همراه خواهد داشت. در گام نخست، وزارت ارتباطات مصوبه  ای با هدف معافیت 
10ساله خدمات خرده  فروشی فیبر نوری از تعیین نرخ دولتی اتخاذ کرده که ناظر بر استقبال این وزارتخانه 
از آزادسازی و رقابت  پذیری این بازار حداقل در کوتاه مدت است. سپس، در روزهای اخیر خبر اختصاص 
8درصد از قدرالسهم دولت به اپراتورهای توسعه  دهنده فیبرنوری نیز بارقه امید دیگری برانگیخت که از این 
رهگذر می  توان به وجود عزم جدی برای پیشبرد این پروژه در سطح ملی پی  برد. با این حال، باید در نظر 
داشت، اقدامات تکمیل  کننده  ای برای جبران این تضعیف مستمر ناشی از انحصار شرکت مخابرات و غفلت 

دولت های پیشین در تامین زیرساخت موردنیاز اینترنت ثابت کشور مورد نیاز است:
- تخصیص حمایت  ها و تســهیات بر اساس شاخص  های کلیدی عملکرد )KPI(: ریسک تکرار 
تجربیات ناموفق گذشــته در زمینه حمایت از پیام  رســان  های داخلی، تولیدکنندگان گوشی هوشمند، 
سیستم عامل ملی و بســیاری از این دست این بار در حوزه اپراتورهای فیبرنوری کاما محتمل است. 
بنابراین، ضروری است وزارت ارتباطات در احراز شمولیت و نحوه اختصاص حمایت  های مالی مستقیم از 

شرکت های فعال در این حوزه شرط تحقق اهداف و شاخص  های عملکردی را مبنا قرار دهد.
- بورس فناوری اطاعات و حلقه مفقوده توســعه ارتباطات ثابت: در بســیاری از کشورهای جهان 
سیم کشی )فیبر(، داکت  های میزبان کابل، طیف  های فرکانسی مخابراتی، آدرس  های IP و مواردی از 

این دست به عنوان کالای عمومی در نظر گرفته می  شود؛ به این معنی که سپردن حق بهره  برداری از آن 
به یک یا چند شرکت خصوصی یا حتی سازمان دولتی به صورت انحصاری ممنوع است. تک  تک مردم 
در توسعه این کالاها سهم داشته  اند و اساسا منطقی که بر اساس آن دولت طبق قانون به نمایندگی از 
مردم خود را محق به دریافت سهم از درآمد اپراتورهای مخابراتی می  داند نیز همین است. بر این اساس، 
با توجه به حجم سرمایه  گذاری انبوه موردنیاز برای توسعه و ارتقای زیرساخت  های ارتباطی ثابت در کشور 
خواه در لایه دسترس پذیری )فیبرکشی سراسری( یا در بخش مربوط به مصرف  کننده نهایی، می  توان 
مکانیــزم بازارمحور و تا حدی مردم  مدار بورس را برای تحقق این مهم به کار گرفت؛ با توجه به اینکه 
40درصد سهام شرکت مخابرات، متعلق به دولت است، بورس فناوری اطاعات می  تواند ابتدا از طریق 
جداکردن سیم و داکت از این شرکت و تبدیل کردن آن به یک شرکت دولتی جداگانه آغاز شود و سپس 
با واگذاری آن به بخش خصوصی و مردم از طریق بورس عملی شود. این راهکاری است که در برخی 
کشورهای اروپایی همچون انگلیس اجرا شده و در عمل کارآیی زمانی/ هزینه  ای به مراتب بیشتری نسبت 

به راه  حل  های جایگزین داشته است.
-کنسرسیوم  سازی و حمایت از بازیگران ریشه  دار بازار ثابت: تا به امروز یکی از دلایل عمده حرکت بطئی 
و دست به عصای فعالان بازار اینترنت ثابت در کشور، کوچک بودن اندازه کسب وکارهای فعال در این 
حوزه و به دنبال آن قدرت ریسک  پذیری سرمایه  ای کمتر در قیاس با اپراتورهای همراه بوده است. اگرچه 
تسهیل  گری و زمینه  سازی برای حضور بازیگران بزرگ همچون اپراتورهای همراه در بازار اینترنت ثابت که 
در جهان نیز به الگوی »توسعه بین  مدلی« شهرت دارد، از مطلوبیت بالایی برخوردار است. اما در عین حال، 
حمایت از ظرفیت ذی  قیمت تجربه شرکت هایی که به صورت سنتی در این حوزه فعالیت داشته  اند در قالب 
کنسرسیوم  های مشترک تجاری و تشکل  های صنفی نیز به نوبه خود حائز اهمیت است. وزارت ارتباطات با 
اتکا بر این ظرفیت درون  زا اولا در همراه کردن گروه های ذی  نفع مختلف با ماموریت ملی توسعه اینترنت 
ثابت با کیفیت توفیق خواهد یافت و ثانیا می  تواند به صورت هوشمندانه  ای از بازتولید انحصار دوگانه این بار 

در حوزه اینترنت ثابت جلوگیری کند و سوپاپ اطمینانی برای رقابت  پذیری این بازار تدارک ببیند.

خواب آشفته اینترنت

معاون درآمدهای ســازمان امور مالیاتی 
گفت: تعداد بازرگانانی که مشمول کاهش 
۵۰ درصدی مالیات علی الحساب شده اند، 
شمار قابل توجهی را تشکیل می دهند و این 
تخفیف شامل تمام مواد غیرمصرفی اعم 
از مواد اولیه تولید و تجهیزات بیمارستانی 

می شود.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، محمدتقی 
پاکدامن در پاســخ به این شــبهه که نصف شدن 

مالیات علی الحساب مشمول تولیدکنندگان نمی شود چراکه پیش از آن هم 
از مالیات علی الحساب معاف بوده اند، توضیح داد: بخشنامه اخیر وزیر اقتصاد 
تمام اشخاص حقیقی و حقوقی که مالیات علی الحساب واردات کالاهای غیر 
مصرفی را به میزان 4 درصد پرداخت می کردند، شامل می شود و مالیات علی 

الحساب آنها به نصف یعنی 2 درصد کاهش می یابد. 
وی تاکید کرد: بخشــنامه 1۵ تیرماه وزیر اقتصاد تمام تجاری که کالاهای 
غیرمصرفی را وارد می کردند، شامل می شود و اینطور نیست که بخشنامه درباره 
افرادی صادر شده باشد که پیش از این، معاف از مالیات علی الحساب بوده باشند.
این مقام مسئول در سازمان مالیاتی ادامه داد: صرفا برخی از اشخاص از جمله 
واحدهای تولیدی دارای مجوز فعالیت معتبر، پروانه بهره برداری یا جواز تاسیس 
از مراجع قانونی ذیربط، دســتگاه های اجرایی دارای ردیف بودجه در بودجه 

عمومی کشــور، تعاونی های مرزنشینان، کالاهای 
موضوع ماده )119( قانون امور گمرکی، کالاهای فاقد 
جنبه تجاری همراه مسافر یا از طریق پست و کالاهای 
اساسی طبق مصوبه کارگروه تنظیم بازار و همچنین 
اشــخاصی که در دو ســال اخیر نسبت به تسلیم 
اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر قانونی اقدام کرده اند، تا 
میزان مجاز طبق تصویب نامه مذکور نیازی به پرداخت 

مالیات علی الحساب واردات را نداشته اند.
وی در پاسخ به اینکه بخشنامه اخیر شامل کدام دسته 
از وارد کنندگان است، گفت: تمام واحدهای تولیدی، خود واردکننده مواد اولیه 
خود نیستند و بخش عمده ای از مواد اولیه مورد نیاز آنها از طریق تجار تامین 

می شود که بر این اساس، تصمیم اخیر اتخاذ و بخشنامه صادر شد. 
پاکدامن گفت: برای مثال بازرگانانی که تجهیزات پزشکی و بیمارستانی و یا 
مواد اولیه مورد نیاز کارخانجات را وارد می کردند و یا بازرگانانی که در سال اول 
و دوم فعالیت خود هستند و هنوز از پرونده مالیاتی آنها 2 سال نگذشته و مشمول 

معافیت پیشین نبودند، با بخشنامه اخیر مشمول کاهش می شوند.
وی اظهار کرد: این تصمیم با هدف کاهش هزینه تولید و تورم انجام شده و 
بر اساس آن، مالیات علی الحساب واردات کالاهای غیر مصرفی فارغ از اینکه 
 وارد کننده آن چه شخصی باشد، مشمول مالیات علی الحساب کاهش نرخ از

 4 درصد به 2 درصد شده است.

امیدوار  که  سرمایه گذارانی 
اقتصادی در  بودند رشــد 
نیمه دوم سال پس از ۶ ماه 
فراز و نشــیب بهبود یابد 
دیگر خوش بین نیســتند. 
بــه گــزارش اکونومیک، 
تیره  بی وقفه  اخبار  جریان 
و تــار اســت؛ صحبت از 
اروپا،  در  گاز  سهمیه بندی 

بحران سیاسی در بریتانیا و شعله ور شدن موارد 
جدید کووید کــه باعث محدودیت های جدید 
در شانگهای شده روزهای بهتر اقتصادی را به 

شدت در معرض خطر قرار داده است.
سهام جهانی کاهشی شدند، دلار در برابر رقبای اصلی 
خــود به راحتی در بالاترین حد دو دهــه اخیر قرار دارد و 
منحنی بازده اوراق خزانه داری آمریکا خطر رکود را فریاد 
می زنــد. اگر کاهش بازده اوراق قرضه یک شــبه باعث 
تقویت بازارهای سهام ایالات متحده شد اما معامات آتی به 
شروعی تیره اشاره دارد. شاخص نوسانات بازار سهام اروپا به 

بالاترین حد در دو ماه اخیر نزدیک شده است.

همچنین  رکودی  صحبت های 
باعث کاهــش قیمت های مس، 
طا و نفت وزیان های ســنگین 
امسال شــده است. ممکن است 
بازارهایی کــه امیدوارند از حلقه 
نابودی کاهش قیمــت دارایی ها 
که معامله گران را مجبور به کاهش 
موقعیت ها می کنــد و در تعقیب 
صندوق هــای تامینی بــه دنبال 

شتاب حرکت می کنند، رهایی پیدا نکنند.
عاوه بر داده های اقتصادی، صورتجلسه فدرال رزرو در 
نشســت ژوئن  که در آن فدرال رزرو شدیدترین افزایش 
نرخ بهره را در نزدیک به 30 سال اخیر اعام می کند، ضربه 

دیگری به بازارهای اقتصادی خواهد بود.
احتمالا پیش بینی افزایش بیشتر خواهد بود زیرا مقامات 
فدرال رزرو اعام کرده اند که اولویت اصلی آنها مبارزه با 
تورم اســت حتی اگر به قیمت رشد با پیش بینی بر روی 
افزایش 7۵ واحدی دیگر در اواخر این ماه باشد. در همین 
حال، کاهش ارزش پوند تجــارت اروپایی را با وضعیتی 

ضعیف در شرایطی از آشفتگی سیاسی روبرو کرده است.

آیا بهبودی اقتصادی جهان در ۶ ماه آینده محتمل است؟مشمولان کاهش ۵۰ درصدی مالیات واردات 

دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آب های معدنی و 
آشامیدنی با بیان اینکه در یک دهه گذشته صادرات آب های 
بسته بندی همواره نزولی بوده، دلایل این وضعیت را برشمرد.

پیمان فروهر اظهار کرد: قیمت تمام شــده محصــولات ایران در مقابل 
برندهای کشورهای رقیب مثل ترکیه قابل مقایسه نیست. یکی از دلایل 

این وضعیت بار مالی تولید کنندگان به خاطر بهره تسهیات بانکی است.
به گفته وی کشــورهای رقیب، به دلیل نداشتن این بار مالی در بازارهای 

صادراتی کشورهای منطقه موفق تر هستند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی، 
افزود: از طرف دیگر کرایه حمل در ایران به شــکل سرســام آوری اضافه 
می شود و آب های بسته بندی نیز یک محموله استثناء هستند که سنگین 
و حجیم اند، اما خودشان قیمتی ندارند. بنابراین تاثیر قیمت کرایه حمل در 
قیمت تمام شــده در بازارهای داخلی و بین المللی خیلی زیاد است. هر بار 
که کرایه حمل افزایش پیدا می کند، بازار آب های بســته بندی در داخل و 

خارج آسیب می بیند. فروهر با بیان اینکه مشکات منطقه مثل ناامنی ها و 
جنگ ها نیز منجر به افت صادرات شده، تصریح کرد: تولیدکنندگان هم در پی 
افت تقاضای داخلی در سال های اخیر به دلیل مشکات معیشتی، به لحاظ 
اقتصادی توان مشارکت در نمایشگاه ها را ندارند که باعث شده امکان توسعه 

بازارهای خود را نداشته باشند.
به گفته وی، برآوردها نشان می دهد صادرات آب های بسته بندی در سال 

کمتر از 2 میلیون دلار است که رقم بسیار کمی محسوب می شود.

چرا صادرات آب بسته بندی نزولی شد؟


